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   ايزد مهرآفرين
مدي�ر ش�بكه راديويي اي�ران با اش�اره به اينك�ه برگزاري 
جش�نواره فرهنگ�ی هن�ری م�ردم و رادي�و در راس�تاي 
تعامل بيش�تر ب�ا مخاطب�ان ص�ورت مي گي�رد روي عدم 
اس�تخدام نيروه�اي جدي�د در اين س�ازمان تأكي�د كرد. 
به گزارش »جوان«، نشس��ت رس��انه اي نخس��تین جشنواره 
فرهنگي هنري مردم و راديو در ساختمان شهداي راديو سازمان 
صدا و سیما برگزار ش��د. بهنام احمدپور با بیان اينكه برگزاري 
اين جشنواره به پشتوانه س��ابقه برگزاري جشنواره هاي ديگر 
راديو مانند راديو جوان اس��ت، گفت: تجربه هاي جشنواره هاي 
گذشته باعث ش��د ما براي يك تجربه جديد در راديو سراسري 
برنامه ري��زي كنیم و امیدوار هس��تیم نتايج قاب��ل قبولي براي 
مخاطبین داشته باشد. وي يكي از اهداف اين جشنواره را احیاي 
مخاطب دانست و گفت: در سال هاي اخیر موفقیت رسانه  ملي 
به دلیل اين بوده است كه سهم بزرگي را به مخاطبینش داده اند. 

البته راديو به صورت ارتباط نامه اي و پس از آن به صورت تلفني 
و ديگر فضاه��اي ارتباطي ب��ا مخاطبین تعامل برق��رار كرده و 
در اين جش��نواره فرصت را به مخاطب مي ده��د كه به صورت 
حرفه اي يا غیرحرف��ه اي تجربه راديو را دنب��ال كند. احمدپور 
با اش��اره به تأكیدات مقام معظم رهبري در مورد اقتدار ملي و 
اقتصاد مقاومتي ابراز امیدواري كرد در اين جشنواره به بعضي از 

مطالبات رهبري تا حد امكان پاسخ گفته شود.
 احمدپور با تأكید بر اينكه در ش��رايط فعلي س��ازمان در هیچ 
حوزه اي جذب نیرو نخواهیم داشت و سیاست هاي صدا و سیما 
براي ساماندهي نیروهاي گذشته است در مورد برگزيدگان اين 
جش��نواره گفت: يكي از اهداف ما در اين جش��نواره شناسايي 
استعدادها اس��ت و تا به حال فرصت ديده شدن برايشان مهیا 
نبوده اس��ت. البته ما نمي توانیم برگزيدگان را در رس��انه ملي 
استخدام كنیم ولي قطعاً با استعدادهاي برتر بیرون از سازمان 
و به صورت پروژه اي كار خواهیم كرد تا از توانمندي هايش��ان 
استفاده كنیم. وي راه گس��ترش فضاهاي مجازي و تحت تأثیر 
قراردادن رسانه هاي س��نتي را همگامي و هم افزايي با اين افراد 
دانست كه مي تواند موجب بقاي رسانه ها شود. احمدپور با بیان 
اينكه در 15 سال گذشته مخاطبان راديو تغییر چنداني نكردند 
و همواره در رنج 28 تا 30 درصد بوده اند، مزيت نسبي راديو را 
كه براي استفاده از آن احتیاجي به تمركز نیست، عاملي دانست 
كه جايگاه اين رسانه را همواره حفظ خواهد كرد. وي پیش بیني 
كرد كه در آينده با توجه به اينكه امروزه هر كسي مي تواند يك 

رسانه باشد راديو ديگر جذب نیرويي نخواهد داشت.

مدير شبكه راديويي ايران در نشست رسانه اي جشنواره فرهنگي هنري مردم و راديو:   

صدا و سيما در شرايط فعلي جذب نيرو ندارد

     جواد محرمي
مستند مسابقه ضد گلوله برنامه اي تلويزيوني 
است كه كار ساخت آن را سازمان رسانه اي 
اوج بر عهده گرفته است؛ برنامه اي كه قرار 
است تداعي كننده مسابقه فرمانده باشد كه 
مخاطبانش آن را با چهره سردار شهيد حاج 
محمد ناظری فرمانده نيروهای ويژه دريايی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی مي شناسند. 
»جوان« در پشت صحنه لوكيشن ضد گلوله 
با حس�ين افش�ار، تهيه كننده اين برنامه و 
مدير خانه مس�تند سازمان رس�انه اي اوج 
درب�اره فعاليت هاي اين مرك�ز گفت وگويي 
انج�ام داده ك�ه پي�ش روي شماس�ت. 
ظاه�راً ض�د گلول�ه ق�رار اس�ت 
تداعي كننده مسابقه فرمانده باشد.

واقعیت اين اس��ت كه تیم طراح و س��ازنده و 
حتي خود من خیلي دوست نداريم فرمانده و 
ضد گلوله با هم مقايسه شوند چون اين دو كار 
كاملًا با هم متفاوت هستند. فرمانده 10 فصل 
كار در طول دو سال تولید با سناريوهايي كاملًا 
متفاوت بود اما ضدگلوله قرار است به گونه اي 
برگزار شود كه در سیزده فصل شركت كنندگان 
به شكل لیگي در آن شركت كنند و از مراحل 
مقدماتي، نیمه نهايي و نهايي تشكیل مي شود. 
در اي��ن مس��تند - مس��ابقه روي ويژگي ها و 
توانمندي هاي تیمي شركت كنندگان تمركز 
مي ش��ود و مردم هم مي توانند پ��س از ديدن 
مسابقه روي رفتارهاي گروهي و اجتماعي خود 
تأمل داشته باشند. همچنین اين مسئله اهمیت 
دارد كه كجا بايد از هوش خود استفاده كنند و 
در چه موقعیتي صبر داشته باشند و چه زماني 
شجاعت به خرج دهند و به اين ترتیب رفتارهاي 

فردي و اجتماعي لازم را بیاموزند. 
هر فصل مسابقه چند قسمت است؟ 
هر فص��ل مس��ابقه ض��د گلوله پنج قس��مت 
اس��ت كه مجموعا 65قسمت مي ش��ود و قرار 
است از ش��بكه مستند و ش��بكه نسیم پخش 
ش��ود. ضدگلوله حدود 70 نف��ر عوامل تولید 
دارد. اين كار كمي ش��لوغ است چون قالب آن 
واقع نماست و بايد همان اتفاق در لحظه را ضبط 
و تصويربرداري كرد. اين مسابقه دو كارگردان 
دارد كه دس��تیاران متعددي دارند و آنها بايد 
در لحظه در چند جا حضور داش��ته باش��ند و 

تصمیم گیري كنند. 

ضبط برنامه در اين فصل گرم سخت 
نيست؟

چون قصد داريم كار را به پخش برسانیم بايد كار 
كنیم. ما دو فصل پنج قسمتي را زمستان سال 
گذشته ضبط كرديم. چهار فصل در تابستان، 
چهار فصل هم در پايیز و س��ه قسمت نهايي را 
در زمستان ضبط مي كنیم. اين روند تولید در 
تابستان اگرچه براي عوامل بسیار سخت است 

اما منجر به تنوع فصلي در كار مي شود. 
الان در چه مرحله اي از كار هستيد؟

يكي از تفاوت هاي اصلي ضد گلوله با فرمانده اين 
است كه ما در ضد گلوله سناريوي ثابت داريم، 
به اين معني كه اين شركت كننده ها هستند كه 
تغییر مي كنند، در مس��ابقه فرمانده سناريو در 
هر فصل تغییر مي كرد اما در ضد گلوله سناريو 
و لوكیشن ثابت است. الان در حال تولید و ضبط 
سري 5كار هستیم، تدوين دو سري از كار پايان 
يافته و برنامه ريزي كرديم تا ان شاءالله از ماه آينده 
براي پخش آماده باشد. اگر دو، سه فصل در تولید 
جلو بیفتیم در ادامه كار را به گونه اي جلو مي بريم 
كه ان شاءالله تا عید نوروز و در اين ايام فصل نهايي 

را به روي آنتن ببريم. 
هزينه توليد اين برنامه چقدر است؟

هزينه هاي تولید اين مستند � مسابقه نسبت به 
س��اير برنامه هاي تلويزيوني بسیار كاهش يافته 
است. نیروي زمیني س��پاه از اين برنامه حمايت 
صددرصدي كرده اس��ت و بابت امكاناتي كه در 
اختیار ما قرار مي دهد، هزينه اي دريافت نمي كند. 
بخش��ي از هزينه ه��ا را نیز س��ازمان اوج تأمین 
مي كند اما ويژگي اصلي »ضدگلوله« اين است 
كه در مقايسه با مسابقه فرمانده كه تهیه كنندگي 
آن را هم من بر عهده داشتم، هزينه هايش بسیار 

كمتر و در سطح برنامه هاي تلويزيوني است. 
درب�اره اه�داف س�اخت چني�ن 
برنامه هايي در سازمان اوج بگوييد. 

يكي اينكه ب��ه دنبال برنامه هايي هس��تیم كه 
در وهل��ه اول بتوان��د مخاطب را ج��ذب كند. 
تیمي ك��ه الان با م��ا كار مي كن��د تجربه پنج 
سال كار مستند-مس��ابقه را دارد اما علاوه بر 
جذب مخاطب دوس��ت داريم هیجان و ش��ور 
و ماجراجويي جوان هاي اين نس��ل را در قالب 
يك مستند-مسابقه عرضه كنیم، يك ارتباطي 
هم بین اين نس��ل و نس��ل اول انقلاب وجود 
دارد كه نمي توان به شكل مستندهايي كه آن 

دوره براي مثال در س��بك روايت فتح ش��هید 
آوين��ي پخش مي ش��د، ارائه داد. ذائقه نس��ل 
امروز مقداري تفاوت كرده و با اقتضائات تازه اي 
روبه رو هستیم. نس��ل بچه هاي امروز با همان 
حس و حال حماس��ي كه دارن��د در عرصه اي 
ديگر با هم رقابت مي كنند و حال و حس��ي را 
بروز مي دهند كه روحیه ايثارگري و حماس��ي 
در آن به ش��كلي عیني قابل مش��اهده است؛ 
اتفاقاتي كه غیرقابل پیش بیني است و زيبايي 
كار هم به همین مس��ئله اس��ت. اين اتفاق ها 
در مستند-مس��ابقه ضدگلوله مي تواند يادآور 
همان رشادت هايي باش��د كه در عملیات هاي 
واقعي در زمان جنگ زمین��ه بروز پیدا كرده و 
روايت شده اس��ت. بنابراين نسل امروز و نسل 
گذشته از طريق جذابیت و ذائقه اي كه روحیه 
امروز مخاطب مي طلب��د مي تواند با اين برنامه 
ارتباط برقرار كند و ضد گلوله از اين حیث كه 
پخش هر روزي روي آنتن دارد، مي تواند بیش 
از فرمانده جذب مخاطب داشته باشد و مخاطب 

هم ان شاءالله بپسندد. 
س�ازمان اوج در س�ال ج�اري چ�ه 
فعاليت ه�اي ديگ�ري را پي�ش رو 

دارد؟ 
اوج امسال تنوع محصولات هنري زيادي دارد. از 
مستند و موشن گرافیك گرفته تا پوستر و فیلم و 
اقلام ديگر، يكي دو كار خیلي جدي كه به ذهنم 
مي رسد يكي همین كار آقاي حاتمي كیا است 
كه به نوبه خود كاري بي نظیر و متفاوت است و 
خوب است كه بچه هاي روابط عمومي نشستي 
هم با عوامل فیلم »به وقت شام« ترتیب بدهند. 
سري جديد مسابقه فرمانده هم در سیستان و 

بلوچستان در حال تولید است. 
چرا سيستان و بلوچستان؟

به دلیل اينكه ذهنیتي درباره امنیت اين منطقه 
از كشورمان وجود دارد كه امنیت آنجا را ضعیف 
قلمداد مي كند و اين ذهنیت اشتباه است. پیام 
ضبط اين برنامه در سیستان و بلوچستان مي تواند 
پیام صلح، آرام��ش و امنیت باش��د. اين برنامه 
در قرارگاه قدس نیروي زمیني س��پاه و از سوي 
شخص سردار پاكپور مورد حمايت است و مورد 
ديگر برنامه اي مثل »خانه ما« است كه از شبكه 
نسیم در حال پخش است. سريال ها و فیلم هاي 

ديگري هم در دست تهیه و تولید هستند. 
درباره »به وقت شام« اگر امكان دارد 

توضيحات بيشتري ارائه كنيد. 
اگر آقاي حاتمي كیا دوست دارند كار در سكوت 
پیش برود اج��ازه بدهی��م اين اتف��اق بیفتد. 
معتقدم به طور قطع فیلم جذابي را از ايش��ان 

خواهیم ديد. 
فيلم به جشنواره مي رسد؟ 

حتماً مي رسد، به امید خدا.
س�ريال پايتخت 5در چ�ه وضعيتي 

قرار دارد؟ 
پايتخت 5در حال حاضر در مازندران در حال 
ضبط است و كار تقريباً بخش هاي پاياني را از 
سر مي گذراند و ان ش��اءالله به عید نوروز براي 

پخش مي رسد. 
در چند قسمت؟ 

ظاهراً در 15 قسمت.

 احسان محمدحسني
مسئول بسيج هنرمندان شد

طي حكمي از سوي سردار غيب پرور، احسان محمدحسني با 
حفظ سمت و با مأموريت هم افزايي و ارتقاي سطح فعاليت هاي 
حرفه اي و توانمندس�ازي بس�يج هنرمندان، بنياد روايت 
و س�ازمان اوج مس�ئوليت اين مجموعه را به عهده گرفت. 
به نظر مي رس��د اين اق��دام مي تواند مقدمه اي براي تش��كیل 
قريب الوقوع قرارگاه هنر و رس��انه بسیج مس��تضعفین و سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي باش��د. پیش از احسان محمدحسني 
مديريت سازمان بس��یج هنرمندان به عهده غلامرضا منتظري 
بود كه شهريور سال 94 جايگزين حسین قناديان شد. قناديان 

يك دهه مديريت اين سازمان را به عهده داشت.

    خبر

گفت وگوي »جوان« با حسين افشار، تهيه كننده مستند- مسابقه ضد گلوله 

»ضدگلوله«ازرشادتهاي
دفاعمقدسمستندنماييمیکند

انديشه هاي متفاوت بر يك موضوع حياتي
 چند سالي بیشتر از شروع نمايش سريال هاي مخرب خانوادگي 
از شبكه هاي كشور همسايه يعني تركیه نمي گذرد كه در آغاز 
منتقدان و دلسوزان داخل كشور بارها حنجره خود را دريده و 
قلم ها را شكستند اما نتوانستند مسئولان را متقاعد نمايند تا 
فكري به حال اين شبكه ها و فیلتر كردن شان بشود! سريال هايي 
كه جذابیت خاصي دارند و بیننده را همچون يك اعتیاد به سوي 
خود مي كشند، بیشترين آثار منفي را بر روح و روان خانم هاي 
خانه داري مي گذارند كه بیش��تر وقت ش��ان در محیط منزل 
سپري مي شود و مي توانند اين مجموعه هاي خانمان برانداز را 
با خیال آسوده و سر فرصت مشاهده و با ديدن تكرار آن تخريب 
را تكمیل كنند! امروز كه چند س��الي از ورود اين ويروس هاي 
خطرناك مي گذرد آث��ار آن را مي توان به وض��وح در راهروي 

دادگاه هاي خانواده و جنحه مشاهده كرد! 
ايجاد شك و شبهه در بین بعضي از خانواده ها همچون سرطان 
رش��د و نمو كرده و يكي از طرفین را به عنوان شاكي به دادگاه 
مي كشاند تا درخواست طلاق يا ش��كايت نمايد! اما هنوز هم 
مدي��ران و به خصوص مس��ئولان وزارت ارتباط��ات و فناوري 
نتوانس��ته اند فرصت يا راهكاري براي اين مقول��ه پیدا كنند و 
حداقل س��ري به اين دادگاه ها و ش��عب آن بزنند تا آماري در 
اين زمینه به دس��ت آورند! خانواده هايي كه با ديدن متناوب 
اين سريال هاي متعدد حالا حتي به سايه خود نیز شك دارند 
و خانه اي كه بايد مركز مهر و عطوفت باش��د، به مأواي سكوت 
ش��كننده و پايگاه طلاق هاي عاطفي تبديل ش��ده اس��ت اما 
فرزنداني كه در اين ماتم سراها سكونت دارند نیز در بلاتكلیفي 
به س��ر مي برند و نمي دانند حرف كدام ي��ك از اولیاي خود را 
بپذيرن��د و از او طرف��داري كنند! هیچ يك از ش��بكه هاي اين 
رسانه هاي ماهواره اي فیلتر نشده و با كمال وقاحت به كار خود 
ادامه مي دهند و روزبه روز بر طرفداران عاطفي و فاقد اطلاعات 
انديش��ه اي آنها افزوده مي ش��ود! و از س��وي ديگر شبكه ها و 
سايت هاي اجتماعي جديدي نیز تحت عنوان هاي واتس اپ در 
كنار تلگرام به كمك سريال هاي دودمان برانداز خانواده ها آمده 
تا به تخريب ها سرعت بخشند! البته اين شبكه هاي ماهواره اي 
و كانال هاي اينترنتي س��واي پديده هاي نوظهوري اس��ت كه 
مي توانند علاوه بر متش��نج كردن جامعه، م��وارد ضد امنیتي 
نیز داشته باشند. رئیس اداره مصاديق مجرمانه اعلام مي دارد: 
»45هزار كانال مجرمانه تاكنون شناخته  شده است كه بیش 
از 8 هزار كانال موارد ضد امنیتي دارن��د اما وزارت ارتباطات و 
فناوري همچنان به نامه هاي قوه قضائیه توجهي نمي كند. فعال 
بودن اين كانال ها به حاكمیت بیگان��گان ارتباط دارد و امكان 

اعمال فني در آنها وجود ندارد. 
فضاهاي اشغال ش��ده تنها به خاطر كم كاري بعضي از مسئولان 
است كه به وظايف شان به خوبي عمل نمي كنند و وزارت ارتباطات 
هم به شبكه هاي اجتماعي داخلي بها نداده و كمك نكرده است 
تا فضا را پر كنند. همه اينها عامل بازدارنده فني مي خواهد كه به 
عهده وزارت ارتباطات و فناوري اس��ت. با عدم استفاده بهینه از 
سرورهاي داخل كشور اتفاق تازه اي نمي افتد بلكه ممكن است 
درآمد مخابرات را افزاي��ش دهد و البته صاحبان اين س��رورها 
حاضر نیستند شرايط كش��ور را بپذيرند و ممكن است با حضور 
آنها اطلاعات سري جامعه نیز به سرقت برود. مردم علاقه مندند 
س��رورها در اختیار نهادهاي داخلي باشد تا بیگانگان. هم اكنون 
تروريست ها در سطح جهان از شبكه ها براي خرابكاري استفاده 

مي كنند و اين براي هر جامعه اي مي تواند خطرناك باشد«. 
آنچه از اطلاعات ارائه ش��ده توسط مس��ئولان به دست مي آيد 
اين اس��ت كه فناوري اطلاعات از طريق مخابرات كه يك ارگان 
خصولتي است از بالفعل به بالقوه متمايل شده در حالي  كه نبايد 
به اين مقوله و به خصوص سرورها تنها با ديد اقتصادي نگاه كرد 
كه اگرچه درآمد سرشاري خواهند داشت اما از سوي ديگر حامل 
خطراتي جبران ناپذير براي ارتباطات خانواده هاست كه هركدام با 
خیال راحت اطلاعات شخصي و كاملاً سري خود را به اين شبكه ها 
مي سپارند تا از جاهاي ديگر سر درآورد! چه بهتر كه انديشه مديران 

و مسئولان براي امور مهم و حیاتي همچنان يگانه باشد!

*روزنامه نگار پيشكسوت

حكمت 59 

رَكَ . رَكَ كَمَنْ بشََّ مَنْ حَذَّ

آن كه تو را هشدار داد ، چون كسى 

است كه مژده داد.

حسن روانشيد*     یادداشت

نخستين كتاب سعيد مستغاثي منتشر شد  
 تاريخ سينماي ايران 

در »حكايت سينماتوگراف«
سعيد مستغاثي، منتقد با دانش و متعهد و رئيس اسبق انجمن منتقدان اولين 

كتاب خود را منتشر كرد. 
اين كتاب كه »حكايت سینماتوگراف« نام دارد در دو جلد نوشته شده كه فعلًا جلد اول 
آن با بررسي سینماي قبل از انقلاب به بازار آمده است. تاكنون كتاب ها و فرهنگنامه هاي 
متعددي درباره تاريخ سینماي ايران منتشر شده و به چاپ رسیده است اما آنچه »حكايت 
سینماتوگراف« را از آن كتاب ها متمايز مي نمايد، پرداختن به لايه هاي پنهان و ناگفته هاي 
اين تاريخ است كه براي نخستین بار براساس اسناد و شواهد معتبر مورد بررسي و بازخواني 
قرار گرفته است. نويسنده كه خود دستي در تهیه آثار مس��تند تصويري داشته است با 
رويكردي محققانه علاوه بر ارائه روايتي از فراز و فرود تاريخي س��ینماي ايران در كتاب 
»حكايت سینماتوگراف«، شناخت و آش��نايي با ماهیت و پس زمینه فرهنگي، سیاسي 
و تاريخي اشخاص و جريانات مختلف سینماي ايران را از لحظه پاگیري تا دوران رشد و 
گسترش مد نظر داشته است؛ اشخاص و جرياناتي كه بیش از همه بر محتوا و ساختار اين 
سینما تأثیر گذارده و بخش مهمي از آنچه را به نام »سینماي ايران«معروف شد، پايه ريزي 
كردند. از جمله بخش هاي اين كتاب مي توان به س��رفصل هاي زير اشاره كرد: »هشدار 
شهید مدرس درباره ورود سینما به ايران«، »دوره اول سینماي ايران و مهاجري از روسیه«، 
»فعالیت اداره اطلاعات امريكا براي سینماي ايران«، »سانسور اشغالگران بر سینما و هنر 
ايران«، »پرونده باز نشده دكتر كوش��ان«، »تولید انبوه فیلمفارسي«، »عاملان كودتاي 
28 مرداد در رأس سینماي پس از كودتا«، »كانون انحراف فكري كودكان و نوجوانان«، 
»سینماي موج نو يا شبه روشنفكري«، »استوديو گلستان با سرمايه كنسرسیوم نفتي«، 

»كانون سینمايي اشرف پهلوي« و »بحران و ورشكستگي سینماي طاغوت«.

    كتاب

    هادي عسگري
با وجود انتشار اخباري مبني بر توقيف فيلم سينمايي »پا 
تو كفش من نكن«، اين فيلم از امروز اكران خواهد شد. 
»پا تو كفش من نكن« به كارگرداني حس��ین فرحبخش 
داس��تان دو زوج اس��ت كه براي عقد به محض��ر مي روند 
ولي در شلوغي محضر، در درج عقد آنها اشتباهي صورت 
مي گیرد و ماجراهايي بع��د از آن رخ مي دهد. فضاي كلي 
اين فیلم س��ینمايي ش��باهت زيادي به »50 كیلو آلبالو« 
دارد كه به خاطر ابتذال بیش از حد از س��وي علي جنتي 
وزير ارشاد وقت توقیف ش��د. در نقدهايي كه طي روزهاي 
اخیر درباره اكران فیلم »پا تو كفش من نكن« منتشر شده، 
به خاطر اين شباهت محتوايي تذكرات متعددي به وزارت 
ارشاد داده شده است. به خصوص اينكه برخي از رسانه ها 
میزان ابتذال اين فیلم س��ینمايي را خیلي بیشتر از »50 
كیلو آلبالو« عنوان كرده اند. متأس��فانه تا به امروز سازمان 
سینمايي نسبت به اين نقد ها واكنشي نداشته است و گويا 

لزومي براي توجه به اين نقد ها هم نمي بیند. 
   فروش خوب كمدي ها، به هر قيمتي!

فیلم هاي كمدي امس��ال نیز در رأس فروش سینما ها قرار 
گرفته اند تا بار ديگر ثابت ش��ود در ژانر هاي سینماي ايران، 
حرف اول را فیلم هاي كمدي مي زنند. دو سالي است كه از 
مجموع فروش سینماهاي كشور، كمدي سهم قابل توجهي 
را به خودش اختصاص داده و اگر میزان فروش اين فیلم ها را 
از مجموع درآمد سینما كسر كنیم، چیزي جز ضرر و زيان 

براي سینما باقي نخواهد ماند. 
جريان اقتصادي فیلم هاي كمدي باعث ش��ده تا هم میزان 
ساخت و هم میزان اكران آنها نسبت به ديگر ژانر ها افزايش 
چشمگیري داشته باشد و كارگردان هاي متعددي با ساخت 
فیلم شانس خود را براي موفقیت سینماي كمدي بسنجند. 
هجوم بي رويه براي س��اخت فیلم كمدي باعث شده است 
میزان كیفیت آثار تولید ش��ده با نزول قابل توجهي روبه رو 
شود و نويس��ندگان فیلمنامه هاي كمدي از دم دستي ترين 

ايده ها براي خلق موقعیت طنز استفاده كنند. 
در كمال تأس��ف ش��اهد هس��تیم كه اين ايده ها صرفاً به 
مسائل جنس��ي و به كار بردن الفاظ ركیك خلاصه شده 
اس��ت. نمونه اي از اين رويكرد را در نوروز سال 95 شاهد 
بوديم كه ماني حقیقي كه بیشتر سینماي تجربي و معناگرا 
را دنبال مي كرد در چرخش��ي آش��كار به سمت سینماي 
بدنه، كمدي دم دس��تي »50 كیلو آلبالو« را س��اخت كه 
به دلیل محتواي ضد خان��واده اش، انتقادهاي زيادي را به 

همراه داشت. »50 كیلو آلبالو« در اواخر اكرانش با دستور 
مس��تقیم وزير وقت ارشاد توقیف ش��د. بعد از آن بود كه 
حس��ین فرحبخش در پنجمین تجربه كارگرداني نیز از 
درام هاي اجتماعي به سمت سینماي كمدي رفت و فیلم 
»پا تو كفش من نكن« را س��اخت؛ فیلمي كه گفته شده 

شباهت زيادي به فیلم ماني حقیقي دارد. 
فرحبخش كه بیشتر فعالیت سینمايي اش به تهیه كنندگي 
فیلم هاي تجاري و متوسط سینما اختصاص داشته و تلاش 
كرده اس��ت تا جريان فیلمفارس��ي را با بازسازي فیلم هاي 
مشهور قبل از انقلاب، زنده نگه دارد، اين بار هم خط داستاني 
را كه »50 كیلو آلبالو« ترسیم كرده است، ادامه داده است. 
در برخي از نقدها درباره »پا تو كفش من نكن« اين فیلم را 

نسخه دوم »50 كیلو آلبالو« معرفي كرده اند. 
   ابتذال باعث پس زدن خانواده ها 

از سينما مي شود!
در حالي كه سینماي جهان دوباره به سمت جذب خانواده ها 
به سینماها گام برمي دارد و فیلم هاي مناسب براي تمامي 
اعضاي خانواده بیش��ترين میزان اس��تقبال را در سینماها 
دارند، در ايران فیلم هايي تولید مي شود كه نمي شود آنها را با 
همه اعضاي خانواده ديد؛ سینمايي كه تلاش دارد سینما را 
از محیطي خانوادگي به فضايي تبديل كند كه فیلم ها صرفاً 
با رده بندي سني قابل مشاهده باشند. گفته شده كه »پا تو 
كفش من نكن« قرار است براي كودكان زير 12 سال ممنوع 
شود اما س��امانه فروش اينترنتي اين فیلم هیچ اشاره اي به 
چنین محدوديتي ندارد و صرفاً اين كار را مي توان در ادامه 
تبلیغات و خبر سازي براي اين فیلم دانست. حتي اگر چنین 
رده بندي س��ني اعمال ش��ود، آيا داس��تان اين فیلم براي 
نوجوانان زير 18 سال مناسب است؟! با ناديده گرفتن حقوق 
خانواده ها در داشتن يك س��ینماي سالم، قطعاً در آينده با 
كاهش حضور خانواده ها در سینما شاهد افت فروش و ضرر 

اقتصادي به بدنه سینما خواهیم بود.

اكران فيلم مبتذل آرامش سينما را دوباره بر هم مي زند؟!

پا تو كفش 50 كيلو آلبالو!

آقازاده هاي پولدار آمده اند تا فئوداليسم را زنده كنند
در نگاه حرفه اي سینما، تهیه كننده بسیار حائز اهمیت است، 
همانطور كه در جشنواره ها و مسابقه هاي سینمايي هم جايزه 
بهترين فیلم را به تهیه كننده اثر مي دهند نه خالق هنري آن. 
در دنیا و سینماي غالب همه مس��ائل مربوط به يك فیلم به 
تهیه كننده آن اثر ختم مي ش��ود، اما اين نكته مهم است كه 
بین تهیه كننده و سرمايه گذار فرق اساسي وجود دارد. يعني 
هر كسي مي تواند س��رمايه گذار يك فیلم باشد و اصلًا ممكن 
اس��ت هر فرد س��رمايه داري با نگاه اقتصادي و براي كس��ب 
سود بخواهد پولش را در سینما س��رمايه گذاري كند، اين در 
سینماي جهاني هم امري متداول است. اما اين سرمايه گذار 
به هیچ وجه حق مداخله در خط مشي و محتواي فیلم را ندارد 
و صرفاً قراردادي مي بندد تا در فروش فیلم مش��اركت كند. 
سرمايه گذاري به معناي حرفه اي ربطي به تخصص سینمايي 
ندارد و سرمايه گذاران مطرح دنیا خودشان را داراي شخصیت 

سینمايي نمي دانند بلكه فقط تاجر هستند. 
متأس��فانه امروز با جرياني در س��ینماي ايران مواجهیم كه 
يك عده آقازاده  پولدار آمده اند تا جريان فئودالیس��م را زنده 
كنند يعني طرف تمام هنرش، ثروتي با منابع نامعلوم و يدك 
كشیدن اسم پدر سیاسي اش اس��ت، آن وقت به ديگران به 
چشم برده و  نژاد پست نگاه مي كند! در حالي كه بايد به اين 
دوستان گفت: قرن ها از دوران برده داري و فئودالیته گذشته و 
قرار نیست شما به صرف پولداري خودت را كدخداي ديگران 

بداني. متأسفم كه س��ینماي بي در و پیكر ما باعث شده كه 
هر كسي از راه مي رسد بتواند جايگاه هاي حساسي را اشغال 
كند و با اين ورودهاي بي رويه مس��یر دخالت در محتوا ها و 
سهم خواهي هاي سیاسي را براي خود و جريان متبوعش باز 

كند و تازه مدعي برتري در ژن هم باشد. 
بعید نیست كه اين افراد ديگراني را كه در اين سینما تن به 
اين مناسبات غیرحرفه اي نمي دهند و كم كار شده اند، از  نژاد 
پست بدانند. به نظرم بايد فرهنگ سینما و نگاه حرفه اي به آن 
نهادينه شود تا ديگر نه اهالي هنر و نه مردم ورود هر شخص 
غیرمتخصص را به اين عرصه نپذيرند. در تمام دنیا س��ینما 
داراي وجوه رسانه اي، هنري و البته تجاري است كه متأسفانه 
در ايران برخلاف سراس��ر جهان فقط آن وجهه تجاري اش 
مورد توجه قرار گرفته؛ مناسبات در سینماي ما عوض شده 
و فضاي هنري دارد تبديل مي شود به فضاي قدرت گرفتن 
پول و سیاست. عرصه تبديل شده به عرصه رقابت ها و جناح 

بندي هاي سیاسي. 
تازگي ها برخي مس��یر جمع كردن رأي را ب��ه خوبي پیدا 
كرده اند و با سرمايه گذاري در حوزه س��ینما در زمان هاي 
حساس از چهره ها و برندهايي كه ساخته اند براي جمع آوري 
رأي استفاده مي كنند. اين يعني توهین به مخاطب و سوء 
استفاده از مردم كه متأسفانه دارد در میان اهالي سیاست و 

هنر همه گیر مي شود.

محمد تقي فهيم     یادداشت


